

Spis treści

11	Wstęp. Śmierć nie ma ostatniego słowa
17	Podziękowania
19	I. ROZMOWA
21	1. Rodowód
21	Rodzina
49	Opozycja
77	Ojciec – epilog
87	Berlin
115	Radio
176	2. Korespondent
176	Moskwa
204	Czeczenia – po raz pierwszy
223	Budionnowsk
230	Shazi
247	Czeczenia – po raz drugi
274	Telewizja
286	Afganistan
328	Dubrowka
340	Irak
380	Postscriptum. „Nawet gdy mnie już...” (2004–2020)
431	II. ARTYKUŁY I WYWIADY
433	<i>Raport. Wojna i kultura</i> (Telewizyjna Agencja Informacyjna 1993)
439	„Życie” (1996–2000), wybór
440	<i>Lepiej niż w Hongkongu</i> , 6–7 września 1997
448	<i>Nie całkiem rosyjska bajka</i> , 24 października 1997
450	<i>Święto starców</i> , 7 listopada 1997
456	<i>Trzymają tam Czecheńców</i> , 22–23 listopada 1997

- 461 *Dzikie pola Kaukazu*, 9 stycznia 1998
- 468 *Placz Rusi*, 17 lipca 1998
- 473 *Ślad po nich zaginął...*, 11 sierpnia 1998
- 478 *Morderstwo na zlecenie*, 23 listopada 1998
- 481 *Ostatni hołd dla Galiny*, 25 listopada 1998
- 484 *Reżyser Wielkiej Rosji*, 3–5 kwietnia 1999
- 490 *Kaukaz w ogniu*, 9 sierpnia–3 listopada 1999
- 513 *Jaka Rosja, taki Jelcyn*, 3 stycznia 2000
- 519 **„Press” (2004–2006)**
- 519 *Swojak*. Rozmowa [Andrzeja Klima] z Wiktorem Baterem, korespondentem TVN-u w Moskwie, 2004, nr 12
- 531 *Wiktor Bater o pracy korespondenta w Rosji*, 2006 (publikacja 10 kwietnia 2020)
- 539 *Wiktor Bater: Rosja*, w: K. Skawska, K. Świdrak, *Świat w zasięgu nosa*, Warszawa 2009
- 551 **„Wprost” (2012–2013), wybór**
- 551 *Putin spod igły*, 27 kwietnia – 6 maja 2012
- 560 *Amerykański ślad*, 7–13 maja 2012
- 569 *Wojna polsko-ruska pod flagą biało-czerwoną*, 14–20 maja 2012
- 575 *Drugi polski Vinci*, 6–12 sierpnia 2012
- 582 *Bejsboliści za kółkiem*, 1–7 października 2012
- 587 *Schron na... koniec świata*, 26 listopada – 2 grudnia 2012
- 590 *Koniec prawdziwie ruskiej mafii*, 4–10 lutego 2013
- 595 *Olimpijskie biznesy*, 26 lutego – 3 marca 2013
- 599 *Zabić dilerą*, 18–24 marca 2013
- 604 *Poza Rosją życie nie ma sensu*, 2–7 kwietnia 2013
- 613 *Caryca katastrof*, 8–14 kwietnia 2013
- 617 *Czarniawy znaczą winny*, 21–27 października 2013
- 622 *Którędy do Siewiernego?*, w: T. Torąńska, *Smoleńsk*, Warszawa 2013
- 632 **naTemat (2012–2016), wybór**
- 633 *Koniec epoki, koniec Swobody*, 8 listopada 2012
- 636 *Terrorysty do kibla, opozycja za kratki. Lub za granicę*, 11 listopada 2012
- 642 *Na złodzieju czapka gore – czyli rosyjska prokuratura w kolejnej odsłonie operacji przeciwko opozycji*, 21 listopada 2012

- 643 *C HOBYM Г'ОДОМ! Czyli szczęśliwego Nowego Roku w rosyjskim wydaniu*, 14 grudnia 2012
- 648 *Rosyjskie media najkulturalniejsze na świecie: Duma Państwowa wprowadza cenzurę przekleństw w środkach masowego przekazu*, 19 stycznia 2013
- 650 *Brzydki zapaszek da Vinci'ego, czyli jak pewna starsza pani polskich dyplomatów zwodziła*, 25 stycznia 2013
- 653 *Dzień rosyjskiego feminizmu*, 8 marca 2013
- 657 *Anna German*, 11 kwietnia 2013
- 661 *13 wojen i jedna*, 15 kwietnia 2013
- 664 *Polskie strachy i kompleksy narodowe w centrum rosyjskiej stolicy: w Moskwie zakończył się VI Festiwal Polskich Filmów*, 30 kwietnia 2013
- 668 *„Z paradą zwycięstwa jak z tą prostytutką – zaczynasz wesoło, a po wszystkim smutno...”*, 11 maja 2013
- 673 *Równi, równiejsi, najrówniejsi – czyli jak egalitaryzm w Rosji w życie wcielono*, 30 maja 2013
- 677 *Ocalenie dwustu tysięcy Polaków czy zdrada stanu?*, 7 lipca 2013
- 681 *Szpiegowska ciuciubabka, czyli jak Władimir Putin Edwarda Snowdena za nos wodził, a Snowden Baracka Obamę zwodził*, 9 lipca 2013
- 685 *Dyktatura silnej ręki czy narodowy liberalizm?*, 23 lipca 2013
- 689 *Koniec kanikuly – skażone wschodnim myśleniem, wybiórcze spojrzenie z Polski na Polskę okresu wakacji*, 2 września 2013
- 696 *W przeddzień rozpoczęcia zimowych Igrzysk Olimpijskich w Soczi coraz goręcej*, 4 lutego 2014
- 701 *Ukraińskie harce Putina i Europy*, 21 lutego 2014
- 708 *Wojna nerwów, „wariactwo” Putina i popisowy populizm polityków*, 2 marca 2014
- 713 *Bufonada zachodnich polityków kontra kremlowska propaganda: zwycięzcami czują się i jedni, i drudzy. Kto za to zapłaci?*, 25 marca 2014
- 717 *Ukraina: Reaktywacja*, 8 kwietnia 2014
- 721 *Ukraiński gorący kartofel*, 5 maja 2014
- 723 *Ukraina: jeśli nie wiadomo, o co chodzi, to chodzi o pieniądze. I o to, by tak grać, aby nie przegrać*, 7 maja 2014
- 728 *Na warszawskim Służewcu piekło zamarzło. Ostateczne zniszczenie, czyli Runmageddon Hardcore*, 4 grudnia 2014
- 733 *„Sława Ukrainie” versus „Allah Akbar!”*, 31 grudnia 2014
- 736 *Rosja przeraża, NATO straszy*, 5 lutego 2015
- 739 *Nie dosypywać prochu do ukraińskiej beczki*, 10 lutego 2015
- 742 *1:0 dla nas w bitwie polsko-ruskiej*, 23 lutego 2015

- 746 *Kto zabił Niemcowa – Putin, kochanek partnerki czy Arsenij Jaceniuk?*,
3 marca 2015
- 753 *Rosyjska telewizja: Niemcow godzina po godzinie*, 4 marca 2015
- 756 *Trzeci front ukraiński*, 21 marca 2015
- 759 *Słodkie słowo wolność*, 24 czerwca 2015
- 761 *Moskwa wierzy już tylko łzom*, 28 lutego 2016
- 764 **„Bliza. Kwartalnik Artystyczny” (2014–2015)**
- 764 *Pierwszą ofiarą wojny jest prawda*, 2014, nr 4
- 771 *Wszystko na sprzedaż, czyli jak uratować szkolnictwo wyższe*, 2015, nr 1
- 779 **„Polska Zbrojna” (2015)**
- 779 *Niech ryczy z bólu ranny łódź*, styczeń 2015
- 780 *Niedźwiedź czy szachista*, luty 2015
- 783 *Rosyjski oksymoron. Z Wiktorem Baterem o strachu przed Rosją, ojczyźnianych mitach i marzeniach o imperium rozmawia Małgorzata Scharzgruber*, marzec 2015
- 790 *„Tam jest wszystko czarne... i czerwone”. Spotkanie z Wiktorem Baterem, rozmawia Izolda Kiec, „Studia z Kultury Popularnej” 2018–2019*
- 818 **Teksty ostatnie (2020), wybór**
- 818 *Jaka będzie Rosja w 2020 roku?*, „Rzeczpospolita”, 7 stycznia 2020
- 825 *Władimir Putin sam sobie władzę przekazuje*, „Polityka”, 17 stycznia 2020
- 827 *Historyczny poker Władimira Putina*, Facebook, 24 stycznia 2020
- 829 *Wrogowie Kadyrowa nie śpią. Nie tylko w Czeczenii*, „Polityka”,
9 lutego 2020
- 833 *I górnicy, i hutnicy, marynarze i murarze – czyli Lenin wiecznie żywy*,
Facebook, 14 lutego 2020
- 836 *Kreml kontra koronawirus*, „Rzeczpospolita”, 8 marca 2020
- 840 *Rosyjska propaganda na froncie walki z COVID-19*, Facebook, 24 marca 2020
- 842 *Aneks. [Niepublikowany tekst napisany dla „Rzeczpospolitej”]*,
23 października 2019
- 849 *Epilog. Izolda Kiec, Śmierć nie ma ostatniego słowa*
- 869 *Wykaz źródeł ilustracji*
- 871 *Indeks nazwisk*